Birth year

1.

## **AWARD CITATION**

Senior instructor for the Communist Youth Union activities, 2 Red Banner Ushakov order submarine brigade of the Black sea Fleet Lieutenant FEDOROV VIKTOR IVANOVICH

is recommended for order "PATRIOTIC WAR II CLASS"

7

2.	Nationality	Russian
3.	Social background	Worker
4.	Party membership	VKP(b) member since 12/1943
5.	In Red Army service since	1939
6.	Participation in the civil war	None

7. Wounds and contusions None8. Previous awards recommendations None

9. Previous awards and commendations Medals "For Odessa defence" and "For

Caucasus defence"

10. Service the White army or armies of other capitalistic states, or enemy captivity

None, none

11. Awardee's and his family permanent home address

intentionally obscured

## I. Brief and specific description of the personal feat or merits

Comrade FEDOROV has been participating in the Patriotic war since July 1941. Until 11/1941, he served as the commander of anti-aircraft artillery station on the auxiliary cruiser "Mikoyan". During 11/1941-08/1942, he served as a gun commander of 472 anti-aircraft artillery battery, 57 separate anti-aircraft artillery squadron, town Poti naval base. During 08/1942-12/1942, he served as a gun commander of 325 naval infantry battalion. During all this time, he had the rank of Starshina II rank. During 12/1942-11/1944, he studied in the Military-Political school. From the graduation date and until the end of the war, he served as instructor for Communist Youth Union activities. Firstly, as the second instructor in the 1 "Sevastopol" Red Banner submarine brigade, and later as the senior instructor in the 2 Red Banner Ushakov order submarine brigade of the Black sea Fleet.

While serving on the auxiliary cruiser "Mikoyan", FEDOROV excellently lead the command of his anti-aircraft artillery battle station and systematically trained his crew achieving excellent combat skills, which were proven from the very first combat engagements endured by the cruiser.

FEDOROV took part in all the combat tours of the cruiser, including the combat mission into the besieged Odessa city. Comrade FEDOROV commanded his crew, exhibiting bravery and initiative, during multiple attacks on the oriser by the enemy bomber and torpedo aircrafts.

In the massive air raid during the combat mission to the Odessa city, the enemy aviation dropped up to 50 bombs. But none of them hit the ship, thanks to the efficient anti-aircraft counter-measures. Later on, FEDOROV and his crew

RESEARCH EGORKA moved from the central anti-aircraft battle station to the broadside cannon and opened fire at the enemy coastal targets.

While being stationed in the Novorossijsk Naval Base, his anti-aircraft crew took active part in the defence against the enemy air raids on 02 November 1941. The ship anti-aircraft troops shot down 1 He-111.

Comrade FEDOROV exhibited courage and bravery in the struggle against the invaders, he selflessly lead his crew and deserved state award - order "PATRIOTIC WAR II CLASS".

Head of the political department of 2 Red Banner Ushakov order submarine brigade of the Black sea Fleet

Captain signature /F.KADUSHKIN/

## II. Conclusion of the superiors

He deserves order "PATRIOTIC WAR II CLASS"

Commander of 2 Red Banner Ushakov order submarine brigade of the Black sea Fleet

LT.-COLONEL of ARMY SERVICE CORPS signature /M. SOLOVIEV/
16 August 1945



1. 49 groups		
награнцой пист		
НАГРАДНОЙ ЛИСТ  Старшего инструктора по КСМ работе 2 КОУБПО ЧФ		
На (должность, наименование воинской части, соединения, учреждения или заведения)  Лентенанта ФЕНОРОВА Виктора Ивановича.		
(военное званися фамилия, имя и отчество)		
1. Год рождения 1921г. (наименование награды) 2. Национальность Русский.		
3. Соцположение Раб очиз 4. Партийность и стаж Чле и ВКП/б/ХП-43 г.		
5. С какого времени в РККА и ВМФ С 1939 г. 6. Участие в гражданской войне Не участв.  7. Ранения и контузии — Не имеет		
8. Представлялся ли ранее к награде, когда и за что Не представлялся.		
9. Какие имеет поощрения и награды и за что Медаль "За об орону Одессы" и		
"За оборону Кавквав".		
= 10. Служба в белой или других буржуазных армиях и пребывание в плену Не СЛУЖИЛ,  В плену не был.		
11. Постоянный адрес		
<ul> <li>Т. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг</li> </ul>		
(составляется в штабе воинской части, соединения, учреждения или заведения)		
Т. Фед эров учествовел в Отечественной войне с моля 1941 г.  по XI-1941 года - командиром й ртзенитного поста на вспомогательном крейсере "Миконн", с XI-1941 года по МI-1942года командиром эрудия 472 зенитной батарем 57 ОЗМ Потийской ВМВ и с МI-1942года по XII-1942 года командиром эрудия в 325 батальоне морской пехоты. Весь этот период был старшиной П-й статьм. С XII-1942 года по		
IX_I944 год учился в Военно-Политическом училище, по окончанию которого до окончания войны работал вначале Дублером и старшим инструктором по RCM работе в ПО I-3 СКБПЛ и затем 2-й КОУБПЛ ЧФ Буд учи на вспомогательном крейсере "Микоян", Фед оров отлично руковод ил вооружением зенитного боевого поста и систематически		
тренировал свое отделение добившись отличной обевой выучки своих подчиненных, что было показано в первых же боевых операциях кора-		
том числе и боевого похода под осажденную Одевсу. При неоднократ-		
авиации Федоров самоотверженно рук оводил подчиненными, проявляя лично ответу и инициативу.  При мессировенном налете на коребль авиации прогивника, в боевом походе под Одессу, на него было сброшено до 50 бомб, но		
благодаря отличному действию зенитной батареи ни одна бомба не достигла цели. При переходе зенитной батареи на прицельный огонь, федоров со своими подчиненными, из центрального зенитного поста		
10 10 10 10 10 10 10 10 10 10 10 10 10 1		

перешел номерами на пушку и повел огонь по береговым целям противника. При нахождении корабля в Новороссийской ВМБ, его зенит-чики принимали эктивное участие в отражении воздушных атык вра-га 2 ноября ГУ4 Г года. В этом воздушном бою зенитная артилие-рия корабля сбила один "XE-III". В боях с врагом тов. Федоров проявил мужество и стойкость, самостверженно руководил подчиненным ему личным составом, за что достоен Правительственной награды "Ордена Отечественной войны 2-й степени". начальник политотаела 2 коубпл чо KATUTAH I PAHTA: / T K ALL YILL KINH / КОМАНДИР (Начальник) II. Заключение вышестоящих начальников Достоен неграждения орденом ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ВОЛНА, 2 СТЕПЕТМ HOMAHUMP 2 HOVETUE 40 Houry - anympen III. Заключение Военного Совета ЧФ IV. Заключение наградной комиссии НКВМФ СССР Председатель Члены тип. к. ч. 803